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Xúquer Viu és una organització xicoteta, encapça-
lada per un reduït equip de persones, moltes 
menys del que puga pensar la gent, però ben com-
bativa, com es pot adonar llegint aquest article 
que fa una enumeració de la major part d’activi-
tats en les quals ha participat l’entitat en un any. 
 
Per començar vos comente que l’any 2000 es va 
aprovar la Directiva Marc Europea de l’Aigua, 
una llei comuna a tots els països membres de la 
UE, en la qual es marcaven els objectius a aconse-
guir: «que totes les masses d’aigua dolça estigue-
ren en bon estat de salut ecològica, en el 2027 
com a data límit». L’últim Pla Hidrològic del 
Xúquer (PHX 2022-27), pendent d’aprovació a 
nivell estatal, és per tant l’última oportunitat per-
què en arribar a la data final els rius, llacs, estua-
ris i aqüífers es troben en eixe estat desitjable. 
 
Després d’estar vora 3 anys participant en l’ela-
boració del PHX, al qual hem presentat més de 
100 al·legacions, als membres de Xúquer Viu 
ens dol dir que  ha estat una oportunitat perdu-
da, l’última que disposem per arribar a la meta 
marcada a l’inici de segle, i estem convençuts 
que tal com està redactat el pla no complirà el 
seu objectiu.   
 
A part de participar en el procés de confecció 
del PHX, que ha sigut llarg i complex, hem par-
ticipat en moltes altres activitats, i ací enumere 
les que he pogut recordar:

ANY 2021 
Concentracions a Alzira i Sueca amb el lema 
«Pels rius, salvem el clima» el dia 24 de setem-
bre. 
 
Xúquer Viu anima al professorat a participar en 
la “Jornada sobre l’Emergència Climàtica” per a 
educadors/es que tindrà lloc a Alzira el dia 6 
d’octubre. 
 
El 22-10-2021 Xúquer Viu demana la retirada 
del projecte d’ampliació del port de València, 
fins que no es faça un Estudi d’Impacte 
Ambiental. 
 
La Mesa pel Xúquer reunida a Sueca el 27-N 
analitza el Pla Hidrològic del Xúquer (PHX), i 
considera que consolida la sobreexplotació del 
riu i no dóna compliment a la Directiva Marc 
Europea de l’Aigua. 
 
El 14-D  Xúquer denuncia que no passa aigua 
per damunt de l’assut de Cullera  i el riu es 
queda sec en els darrers 15 km. 
 
ANY 2022 
Pel gener es denuncia la desafortunada inter-
venció realitzada en dos ponts de la comarca 
que eliminen el pas per travessar el pont a peu. 
Un a la carretera d’Alberic a La Pobla, l’altra en 
Algemesí, en un pont sobre el Magre. 
 
El 21 d’eixe mes presentem més d’un centenar 
d’al·legacions al PHX. 
 

UN ANY LLUITANT PEL XÚQUER
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El 24 Xúquer Viu al·lega que la modernització 
de regadius redueix significativament les aporta-
cions que rebien el riu Xúquer i l’Albufera, i 
l’actual PHX no contempla com compensar-ho. 
El 6 de febrer participem en la concentració 
organitzada per diversos moviments ecologistes 
de la comarca, a Alzira per exigir una ubicació 
racional de les energies renovables. La protesta 
es fa simultàniament en 21 poblacions.     
                                                                      
Concentració en el pont de Ferro d’Alzira el dia 
7 de març per demanar que es revise a fons el 
PHX que està pendent d’aprovació. 

 
Es reuneixen 22 entitats, el dia 17 de març, 
entre les quals Xúquer Viu, per reclamar que el 
Massís del Caroig siga declarat Parc Natural. 
 
El 22 de març és el Dia Mundial de l’Aigua, 
Xúquer Viu explica que enguany i en un àmbit 
mundial se centra l’atenció en les aigües subter-
rànies, per això proposa el lema: «Per la recupe-
ració dels nostres aqüífers, rius i zones humides». 
 
El 26 participem, amb altres moviments ecolo-
gistes en la Concentració pel Clima, celebrada a 
Alzira. 
 
En abril, el dia 11, Xúquer Viu denuncia que en 
el nou PHX La Manxa torna a aconseguir enca-
ra més cabals (a pesar que ja està sobreexplotant 
el seu aqüífer), la qual cosa posa en perill el 
tram final del riu Xúquer, el nostre. 
 
El 8 de maig, després de la publicació oficial, 
Xúquer Viu rebutja el nou PHX perquè consoli-
da la sobreexplotació del riu Xúquer i de 
l’Albufera. Considera que el PHX no avança en 

la solució dels problemes que afecten al Xúquer, 
sinó que en realitat és un retrocés. 
 
Arriben a oïts de Xúquer Viu les negociacions 
per a la venda d’aigua a Almeria per part de la 
Séquia Reial del Xúquer, i demana públicament 
la dimissió dels responsables de l’operació. El 
dia 21 de maig se celebra en l’Assut d’Antella 
una concentració contra la venda d’aigua. I el 
dia 26 la Concentració pel mateix motiu se fa en 
la plaça de Manises (València), seu del Consell. 
 

La Confederació Hidrogràfica del Xúquer 
(CHJ) comunica que s’ha autoritzat el transvasa-
ment de 18,8 hm3 al Vinalopó. Xúquer Viu 
manifesta que cal condicionar qualsevol transva-
sament al riu d’Alacant a la recuperació del bon 
estat del riu Xúquer i de l’Albufera, coses que 
ara per ara no estan donant-se. 
 
 El dia 4 de juny s’ha celebrat el primer recorregut 
del LXé Descens del Xúquer entre Sumacàrcer i 
Antella. Demà tindrà lloc el segon recorregut 
entre Alzira i Algemesí. Xúquer Viu ha estat present 
per manifestar la necessitat de preservar el riu i els 
nostres paisatges d’aigua per activitats com el pira-
güisme i no per a fer transvasaments insostenibles. 
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El dia 21 de juny es du a terme una entrevista 
amb el president de la CHJ per aclarir si, com 
havia eixit en la premsa, s’havia fet una conces-
sió d’aigua del Xúquer als Regants del riu 
Vinalopó. El president explica que ni s’ha fet 
una concessió, ni es farà mai perquè el 
Transvasament es va fer condicionat que seria 
per a dur només aigua de sobrants. 
 
El dia 9 de juliol se celebra en l’assut d’Antella 
el 15é Mulla’t pel Xúquer, en el qual es reivindi-
ca, cada any, una millora de la qualitat de les 
aigües dels nostres rius de manera que siga apta 
per al bany. 
 
Després que fa cosa d’un mes (finals de juny) 
l’aigua del riu baixara dels 21º als 16º, Xúquer 
Viu es va dirigir a la Confederació per alertar de 
la baixa temperatura que duia l’aigua i demanar 
que l’aigua tornara als valors naturals que 
tenien abans del canvi tan sobtat. També s’ha 
demanat una entrevista amb el Director Tècnic 
perquè explique els motius d’aquesta pràctica 
anormal. 
 
Se celebra en Càrcer el Sopar-Festa de Xúquer 
Viu la nit del 15 de juliol, amb l’actuació de 
Carles Dénia. S’atorga el premi Aigua Clara a 
Francesc la Roca, especialista en Economia eco-
lògica, Política ambiental, Economia de l’aigua i 
Política Hidrològica. Actualment és Coordinador 
de l’Observatori de la Directiva Marc de l’Aigua 
de la Fundació Nova Cultura de l’Aigua. I repre-
senta els grups ambientals en el Consell d’Aigua 
de la Demarcació. 

 
I el premi Tarquim Pudent, per votació popular 
se li dona a Juan Valero de Palma, secretari i por-
taveu de la Séquia Reial del Xúquer, per haver 
proposat, defensat i justificat el transvasament 
fallit del Xúquer cap Almeria, i per les seues 
declaracions en contra dels cabals ecològics. 
 
Esperem que els nous temps siguen un poc més 
avorrits i no ens facen acudir a apagar tants focs. 
No obstant això, cal que ens fem la idea que no 
ens deixaran tranquils, perquè hi ha molts terri-
toris que aspiren emportar-se l’aigua del 
Xúquer, i sempre hi haurà una mà amiga 
(enemiga del riu) ajudant-los. En cas de dur 
aigua a Almeria, tant la Séquia Reial com el 
mateix Ministeri estaven d’acord.  Ara estan 
demanant aigua a part des del Vinalopó, que en 
volen més, també la demanen des de Yecla i 
Jumilla. 
 
Per això esteu preparats per si cal tornar a actu-
ar i parar alguna altra maniobra contra el 
Xúquer, i ja hem vist que quan més ràpid i con-
tundent, millor.
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